
korábbi évek kongresszusi beszámolóit mindig lel-
kes szavakkal vezettük be. Volt mire büszkének
lennünk, hiszen megvalósítottuk a korábban kitû-

zött célt, rendezvényünk a hazai osteológia vezetõ ese-
ménye lett. Évrõl évre több résztvevõ, több kiállító, egyre
gazdagabb tudományos és társasági programok jellemez-
ték kongresszusunkat.

2007-ben azonban rendezvényünk veszélybe került.
Amikor 2006-ban a szervezéshez hozzákezdtünk, vészjós-
ló híreket kaptunk. Szponzoraink az ismert rendelkezések
miatt visszavonulót fújtak. Nemcsak megszorítások érték
õket, de új rendelkezések jelentek meg arról, hogyan (nem)
támogathatnak egy rendezvényt, illetve az azon résztvevõ
orvosokat. Ráadásul az új jogszabályokat „értelmezni” kel-
lett, és ez – mint ilyenkor lenni szokott – nagy bizonytalan-
ságot okozott. Ahogy egyik jogászunk fogalmazott: majd
az elsõ per után meglátjuk, hogy jól értelmeztük- e a jog-
szabályokat. Jöttek a hírek más társaságtól: kongresszusai-
kat elhalasztották, illetve a korábbiaknál sokkal szerényebb
körülmények között rendezték meg.

Utólag elmondhatjuk olvasóinknak, hogy vezetõségi
üléseinken élénk vita alakult ki arról, hogy megrendez-
zük-e, és ha igen, hogyan a kongresszust. Az MRT-OS el-
nöksége is megtárgyalta a kérdést. Meghatalmazták For-
gács Sándor és Mester Ádám doktorokat, akik tagjai a

MOOT vezetõségének is, hogy legjobb belátásuk szerint
tárgyaljanak errõl a MOOT vezetésével, de legyenek
azon, hogy a kongresszus, ha szerényebb körülmények
között is, de megrendezésre kerüljön.

A MOOT és az MRT-OS VIII. közös kongresszusát
elõkészítõ vezetõségi ülésen ez az álláspont gyõzött, sõt
úgy határoztunk, hogy a kongresszus változatlan formá-
ban kerüljön megrendezésre. A szervezõk vállalták, hogy
a megszorítások ellenére igyekezzenek mindent úgy csi-
nálni, hogy a résztvevõk a megszorításokból minél keve-
sebbet vegyenek észre. Azért minden esetre egy „vész-
forgatókönyvet” is felállítottunk. Nagy örömünkre szol-
gált, hogy ezt végül is nem kellett alkalmaznunk.

A szervezõkre a korábbi éveknél nagyobb feladat há-
rult, amit sikerrel teljesítettek. Végül is a résztvevõk szá-
ma nem érte el a tavalyit, de drámai csökkenésrõl nem
beszélhetünk. Közel 700 regisztrált résztvevõvel így is az
év egyik legnagyobb orvoskongresszusa lettünk. A
szponzorok visszavonulása a radiológus résztvevõket kü-
lönösen érintette. Kevesebb radiológus talált szponzort,
kevesebbet tudtunk meghívni, így sajnálatosan csökkent
számuk.
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Kiállítóink a korábbi éveknél kisebb területet foglaltak
le, de egy kivételével minden fontos partnerünk eljött a
kongresszusra. A hagyományos társasági programokat
(szerdán welcome party, csütörtökön kongresszusi vacso-
ra, pénteken garden party) megrendeztük, kitûnõ hangu-
latban, nívós vacsorákkal, jó zenével. Olyan fényes mû-
sorokat, amelyeket a korábbi években szponzoraink szer-
veztek, most nélkülözni kellett, de azért minden este volt
mûsor is. A garden partyn Gerendás Péter és együttese
adott emlékezetes koncertet.

A kongresszus persze a tudományért van, és ebben
nem kellett megszorításokat alkalmazni. A hivatalos
megnyitó elõtt, hagyományainknak megfelelõen, az
OBME konferenciája zajlott le „A szavak ereje, avagy tu-
dunk-e közös nyelven beszélni?” címmel. Zalatnai Klári
köszöntõje után Endrei Judit és Marton István vezetésé-
vel nagy érdeklõdéssel kísért beszélgetés zajlott le, elsõ-
sorban az orvos-beteg viszonyról.

A megnyitót három magas színvonalú plenáris elõadás
követte (Szekeres László, Balogh Ádám, Góth Miklós).
56 bejelentett elõadás hangzott el, annyi, mint a korábbi
években. Alkalmazkodva az új gyógyszerrendelési sza-
bályokhoz, nagy szerepet tulajdonítottunk és külön szek-
cióban foglalkoztunk a családorvosok osteológiai képzé-
sével.

Horváth Csaba javaslatára „Találkozás a szakember-
rel” címmel párhuzamos szekciókat indítottunk. Bálint
Géza, Hosszú Éva, Szekanecz Zoltán vállalta ezek veze-
tését. Kiderült, hogy rendkívüli érdeklõdés kísérte ezeket
az elõadásokat, megbeszéléseket. A kezdeményezés tehát
bevált, folytatni fogjuk.

Az MRT-OS által szervezett kerekasztalt „A kisízületi
rheumatoid arthritis képalkotó differenciál-diagnosztiká-
ja és a terápiás hatások képalkotó követése” címmel nagy
érdeklõdés kísérte, Forgács Sándor és Mester Ádám mo-
derálta. Kaposi N. Pál (kéz-csukló MRI és ultrahang),
Farbaky Zsófia (láb-boka ultrahang és röntgen), Mester

A kongresszus életének mindig fontos részét képezik a fehér
asztal körüli megbeszélések. Barna Judit, Hittner György,
Genti György, Bálint Géza és Ortutay Judit 

Három elõadó a radiologiai kerekasztalból: Mester Ádám, Köllõ Katalin, Várallyay György 

Horváth Csaba moderátorként, elõadóként és hoz-
zászólóként többször vett kezébe mikrofont 



Ádám (láb-boka CT és MR), Köllõ Katalin (daganatok),
Várallyai György (gerinc kisízületek MR), Mester Ádám
(gerinc kisízületek CT) diagnosztikájáról tartott elõadást.

Minden kongresszusunk fontos eseményét képezik a
cégszimpóziumok. Szívesen biztosítunk lehetõséget a
velünk együttmûködõ cégeknek, hogy bemutassák új ter-
mékeiket, eredményeiket. Ezt mindig meghálálják azzal,
hogy jó elõadók értékes elõadásaival töltik ki a progra-
mot. Ebben az évben az elhangzás sorrendjében, a követ-
kezõkre került sor: 

A VALEANT szimpóziumon Ortutay Judit tartott elõ-
adást a ciclooxygenase-gátlás szív- és érrendszeri kocká-
zatáról.

A RICHTER szimpózium fõ témája „Az osteoporosis
új megítélése a gazdaságossági szempontok alapján”
volt. Vojcek László, Somogyi Péter és Káló Zoltán, Hor-
váth Csaba tartottak elõadást.

A TEVA szimpózium természetesen a D-vitaminról és
az elesések szerepérõl szólt. Szabó András és Horváth
Csaba tartottak elõadást.

A GUTTA szimpóziumon a denzitometriáról tartott
elõadást Sipos János, a Hologic képviselõje.

A LILLY szimpóziumon Takács István és Valkus Zsu-
zsa az osteoporosis komplex kezelésérõl, és a teriparatid
kezelés aktuális kérdéseirõl beszélt.

A ROCHE szimpózium természetesen fõleg az iban-
dronat kezelés kérdéseirõl szólt Szekeres László,
Árkossy Ottó és Speer Gábor elõadásában.

A SERVIER szimpózium „Az osteoporosis kezelésé-
nek új szemlélete – a csontbontás és a csontépítés egyide-
jû befolyásolása” címet viselte. A strontium-ranelát keze-
lés aktuális kérdéseirõl Horváth Csaba, Szekeres László
és Bors Katalin beszélt.

A „MOOT szimpózium” a parenterális biszfoszfonát
terápiáról szólt, Gaál János, Somogyi Péter, és Horváth
Csaba elõadásában.

A LUNÁR szimpóziumon Jef Van Dam (Brüsszel) és
Somogyi Péter beszélt.

A PHARMA PATENT szimpózium a csípõvédelemrõl
szólt, Speer Gábor elõadásában.

A SANOFI szimpózium „Teljes körû osteoporosi terá-
pia” címet viselte. Szûcs János és Takács István ismerte-
tett új eredményeket.

Néhány hónap elteltével visszagondolva a májusi
kongresszusra, büszkén jelenthetjük ki, hogy a sok
kezdeti bizonytalanság és nehézség ellenére rendkívül
sikeres kongresszust zártunk. Az idõjárással, mint majd-
nem mindig, ebben az évben is szerencsénk volt. A
napfényes füredi öböl jó hangulatot teremtett. A
megszorítások sok gondot jelentettek a szervezõknek, de
ezekbõl a nagyszámú résztvevõ alig érzett meg valamit.
Nem kétséges, hogy a sikeres sorozatot folytatni kell.
Máris elkezdtük a IX. Magyar Osteológiai Kongresszus
szervezését.

Találkozzunk 2008. május 21-24. Balatonfüreden!
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A magyar osteológia világraszóló
sikere Budapesten

z International Skeletal Society (ISS) 2007. október 8. és 13. között
Budapesten rendezte meg 34. világkongresszusát. A kongresszus helyi

szervezõi és vezetõi Forgács Sándor és Mester Ádám voltak. Az egész világ-
ról közel 600 csontradiológus és patológus vett részt a kongresszuson, és a
hozzá társuló továbbképzõ tanfolyamon. A világ vezetõ szakemberei tartot-
tak eladásokat. A gazdag tudományos program, és a jól megválasztott
helyszíneken megrendezett fényes társasági események osztatlan elismerést
arattak. Ahogy a társaság egyik vezetõje mondta: „A Forgács–Mester
páros által rendezett esemény minden idõk egyik legjobb ISS kongresszusa
volt.” A kongresszus eseményeinek részletes ismertetését az Osteológiai
Közlemények következõ számában olvashatják. 

A


